

制

神经肽P物质对大鼠高氧肺损伤的保护作用(PDF)分享到:

《第三军医大学学报》[ISSN:1000-5404/CN:51-1095/R] 卷: 36 期数: 2014年第06期 页码: 578-582 栏目: 论著 出版日期: 2014-03-30

Title: Protective effect of substance P on hyperoxic lung injury in rats

作者: 李青; 徐树红; 郑兴惠; 毕云霞; 许峰; 黄波
遵义市第一人民医院儿科; 重庆医科大学附属儿童医院儿童重症医学科

Author(s): Li Qing; Xu Shuhong; Zheng Xinghui; Bi Yunxia; Xu Feng; Huang Bo
Department of Pediatrics, First People's Hospital of Zunyi, Zunyi, Guizhou Province, 563000; Children's Critical Care Medicine, Children's Hospital, Chongqing Medical University, Chongqing, 410014, China

关键词: 高氧肺损伤; 神经肽P物质; p38MAPK

Keywords: hyperoxic lung injury; substance P; p38 mitogen-activated protein kinase

分类号: R341;R363;R852.15

文献标志码: A

摘要: 目的 观察p38MAPK信号途径在高氧肺损伤中的表达,探讨神经肽P物质(substance P, SP)在高氧肺损伤中的保护作用及机制。方法 将32只早产Sprague-Dawley大鼠按随机数字表法分配给代母鼠并分为4组,每组8只:正常对照组、空气加SP组、高氧加9 g/L盐水组、高氧加SP组。空气加SP组和高氧加SP组动物每天予腹腔注射SP $1 \times 10^{-6} \text{ mol} \cdot \text{L}^{-1} \cdot \text{kg}^{-1}$,正常对照组和高氧加9 g/L盐水组腹腔注射同等体积的9 g/L盐水。实验7 d后,观察肺组织病理改变;测定肺湿/干质量值(W/D)及肺组织中SP的含量;检测PCNA观察肺组织细胞的凋亡情况;采用免疫组化法检测p38在肺组织中的分布;蛋白免疫印迹法检测p38MAPK蛋白含量。结果 与正常对照组相比,高氧各组均有不同程度的肺损伤,但SP干预组肺损伤较高氧加9 g/L盐水组有所减轻。肺W/D在第3、7天高氧肺损伤组明显高于正常对照组,高氧加SP组比高氧加9 g/L盐水组肺W/D在第7天显著降低。空气加SP组和高氧加SP组肺组织中的SP含量与正常对照组相比显著升高。免疫组化显示,高氧加9 g/L盐水组p38阳性表达较正常对照组明显增强;SP干预后p38MAPK阳性细胞较高氧加9 g/L盐水组明显减少。蛋白免疫印迹法显示,高氧加9 g/L盐水组p38MAPK含量明显高于正常对照组,干预后高氧加SP组p38MAPK含量低于高氧加9 g/L盐水组。各组肺W/D值、PCNA组织分布表达与p38MAPK蛋白含量变化趋势一致。结论 高氧应激可激活损伤肺组织p38MAPK活性,SP对高氧肺损伤保护作用机制可能是通过下调高氧诱导的p38MAPK的激活实现的。

Abstract: Objective To investigate the expression of p38MAPK in hyperoxic lung injury (HLI), and explore the protective effect of substance P (SP) on HLI and its mechanism. Methods Thirty-two SD rats were divided randomly into 4 groups with 8 rats in each group: a room-air plus saline group, a room-air plus SP group, a hyperoxia injury plus saline group, and a hyperoxia injury plus SP group. Rats were injected with SP ($1 \times 10^{-6} \text{ mol} \cdot \text{L}^{-1} \cdot \text{kg}^{-1} \cdot \text{d}^{-1}$) intraperitoneally in the room-air plus SP group and hyperoxia injury plus SP group. The rats were sacrificed after 7 d of experiment. Lung pathology was examined with light microscopy. Lung wet/dry (W/D) ratio and the content of SP and PCNA in lung were evaluated. The distribution and quantity of p38MAPK protein were detected by immunohistochemistry and Western blotting, respectively. Results The pathological changes were observed in the lungs of all the hyperoxia injury groups, while the lung pathological pictures in the hyperoxia injury plus SP group was improved significantly as compared to those in the hyperoxia injury plus saline group. Lung W/D in all the hyperoxia injury groups was significantly higher than that in the room-air plus saline group at day 3 or 7. Lung W/D in the hyperoxia injury and SP group was decreased significantly as compared to that in the hyperoxia injury plus saline group at day 7. The content of SP in the hyperoxia injury and SP group and

[导航/NAVIGATE](#)

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

[工具/TOOLS](#)

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(1925K\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[查看/发表评论/Comments](#)

[导出](#)

[统计/STATISTICS](#)

[摘要浏览/Viewed](#) 71

[全文下载/Downloads](#) 38

[评论/Comments](#)

[RSS](#)

room-air plus SP group were increased significantly as compared to that in the room-air plus saline group. P38MAPK-positive cells increased in the hyperoxia injury plus saline group as compared to those in the room-air plus saline group. In the hyperoxia injury and SP group, the positive cells remarkably decreased as compared to those of the hyperoxia injury plus saline group. P38MAPK content was higher in the hyperoxia injury plus saline group than in the room-air plus saline group, and p38MAPK expression in the hyperoxia injury plus SP group decreased significantly as compared to that in the hyperoxia injury plus saline group. Changes in W/D ratio and PCNA expression were comparable with those of p38MAPK protein quantity. Conclusion Hyperoxia activates p38MAPK signaling pathway. SP may exert a protective effect on HLI through attenuation of hyperoxia-induced p38MAPK activation.

参考文献/REFERENCES:

李青, 徐树红, 郑兴惠, 等. 神经肽P物质对大鼠高氧肺损伤的保护作用[J]. 第三军医大学学报, 2014, 36(6): 578-582.

相似文献/REFERENCES:

[1] 姚兰, 许峰, 罗冲, 等. CXCL12/CXCR4在高氧致新生大鼠肺损伤中的动态变化及意义[J]. 第三军医大学学报, 2011, 33(18): 1920.

Yao Lan, Xu Feng, Luo Chong, et al. Dynamic changes of CXCL12/CXCR4 in neonatal rats with hyperoxia-induced lung injury and their significance[J]. J Third Mil Med Univ, 2011, 33(06): 1920.

更新日期/Last Update: 2014-03-14